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Glasilo delovnih kolektivov 
Združenih papirnic Ljubljana
— Izdaja delavski svet — 
Izhaja vsak mesec — Odgo
vorni urednik Stane Robida
— Uredniški odbor: Ivan Bo
govič, Janez Gašperin. Jože 
Lejko in- Tone Novak — Ure
dil Danilo Domajnko (Delav
ska enotnost) — Tiska tiskarna 
»Toneta Tomšiča« v Ljubljani

Naslednja številka
»Našega dela« 

bo jubilejna.
Številka bo posvečena 

125-letnici tovarne papir
ja na Vevčah. Izšla bo 
pred proslavo tega veli
kega praznika, ki bo po
vezan tudi z uradno otvo
ritvijo oddelka za prema- 
zovanje papirja in 90- 
letnico obstoja prosto
voljnega industrijskega 
gasilskega društva papir
nice Vevče.

V tej številki boste 
lahko brali o razvoju in 
perspektivah tovarne, o 
zaslužnem možu in osno- 
vatelju Vevč Fidelisu 
Terpincu in drugo.

Tiskana bo na našem 
novem izdelku — pre
maznem papirju.

Prosimo zlasti starejše 
člane kolektiva za članke 
o zanimivih dogodkih v 
preteklosti.

Uredništvo

Razpuščevalne naprave 
uspešno prestale svoj* krst

VEVČE, APRILA — Ne mislim 
tu opisovati razpuščevalnih na
prav, ampak napisati le nekaj 
ugotovitev, ki niso za nas papir- 
ničarje ravno majhnega pomena.

Zaradi novih naprav bomo 
lahko sprostili ca. 16 do 20 ljudi, 
ki jih bo treba prekvalificirati 
in porabiti na drugih delovnih 
mestih.

Naprave nam dajo dobro raz
puščen izmet, vlakna ostanejo 
praktično nepoškodovana in iz 
samega izmeta je mogoča ponov
na izdelava papirja.

Utržna dolžina papirjev, v ka
tere smo prej dodajali v kolo- 
drobih zmlet izmet, so se pove
čale (npr. pri kulerjih od 3000 m 
na 4200 m pri nižjem dodatku 
iglavcev.) Še posebej razveselji
vo pa je dejstvo, da nam dopu
šča takšna snov večje obrato
valne hitrosti.

Papirjem lahko dodajamo več
je količine izmeta in ni nevar
nosti, da bi se kaj dosti spre
menila stopnja mletja ali celo 
utržna dolžina.

Uspešno smo preizkusili -ents- 
tiperje — mline, ki so pravza
prav novost v naši tovarni in so 
se pokazali zelo dobro tudi za v 
brikete stisnjeno topolo. To kar 
smo morali prej mleti na navad
nih stožčastih mlinih zelo dolgo, 
se sedaj na entstiperju razpusti 
po enkratnem prehodu.

Pojavile pa so se tudi nekate
re pomanjkljivosti, ki bodo 
zahtevale boljšo organizacijo in 
predvsem bolj enoten proizvodni 
program. Izdelava 5 ton in tudi 
10 ton papirja v eni kvaliteti bo
do morale tako rekoč odpasti.

Na koncu moram pripomniti, 
da govorim o prednosti bolj iz 
tehnološkega stališča in da so se 
pri napravah pojavile nekatere 
tehnične napake, ki jih bo treba 
še odpraviti.

Uspela rekonstrukcija 
III. papirnega stroja

Rekordna proizvodnja v mesecu marcu
VEVČE, APRILA — Po uspešni 

rekonstrukciji stroja in še poseb
no po rekordni proizvodnji v me
secu marcu so bila različna miš
ljenja o tem, kaj je pripomoglo 
k dosežku. V kratkem bom sku
šal našteti glavne faktorje, ki so 
vplivali na dosežene rezultate.

Uspela rekonstrukcija stroja

Vedno bolj lahko živimo v pre
pričanju, da postajajo moderni 
stroji čedalje pomembnejši fak
tor pri kvaliteti in kvantiteti pa
pirja. Še pred nedavnim smo go
vorili, da smo na zgornji meji 
zmogljivosti naših strojev. Po 
rekonstrukciji I. in III. PS pa 
ugotavljamo, da to ni res. Ne sa
mo, da smo dvignili produkcijo, 
izboljšala se je tudi kvaliteta.

Na prvi pogled ni logično, da 
se je produkcija povečala na ra
čun rekonstrukcije, vendar če 
pogledamo nekoliko bliže posa
mezne dele papirnega stroja, ki 
so bili rekonstruirani, nam bo 
postala ta trditev jasna. Nove 
prebiralne naprave so dale bolj 
čiste papirje, manj vozlov in 
sprimkov ter v zvezi s tem manj 
odtrgov na stroju. Zaradi tega je 
bila tudi včasih bojazen pognati 
stroj hitreje in doseči višjo pro
dukcijo. Popravljeno je bilo tudi 
ustje pri natoku, tako da dobi
vamo danes lepše profile po ši
rini papirja, kar brez dvoma tu
di vpliva na razpoloženje stroje
vodij. Vstavljena je bila tudi of
setna stiskalnica, ki je tudi pri
pomogla k boljši kvaliteti papir-

neprimerno manj, zato pa je tudi 
manj prelitega znoja in ljudje 
pri stroju z manj truda boljše 
delajo.

Boljše sodelovanje z vodstvom 
proizvodnje

Ne moremo reči, da prej tega 
sodelovanja ni bilo, vendar pre
malo. Pri stroju je dostikrat vla
dalo staro mišljenje, modernih 
metod dela niso vselej radi spre
jemali. Predpisov se nikakor ni
so hoteli držati. Bolj ko smo go
vorili, kakšna mora biti snov za 
ofset, bolj so bili podobni pisal
nim papirjem in neuporabni za 
ofset tisk. Mogoče je k temu pri
pomoglo tudi staro mišljenje, da 
mora biti snov mleta, če hočemo 
dobiti lep pregled, ki je bil vča
sih za strojevodjo najpomemb
nejši, pa če je bila površina pa
pirja in obnašanje pri tisku še 
tako slaba. Slabo je bilo tudi to, 
da je en strojevodja želel bolj 
mastno snov, drugi bolj pusto in 
kvaliteta se je od izmene do iz
mene menjala. Razumljivo je, da 
je bila zaradi mastno mlete sno
vi v stalni nevarnosti lega in 
vlažnost papirja.

Sušilci nikakor niso hoteli na
staviti temperaturni diagram su
šenja, tako kot to uči teorija, ki 
je bila na drugih strojih že ne- 

Nadaljevanje na 2. strani

Vsem članom papirnice Vevče 

in tovarne celuloze Medvode 

in vsem drugim bralcem

čestitamo za praznik dela in želimo 

kar najlepše praznovanje!
Naše delo

Razpis volitev in volitve v DS
ja.

V sušilnem delu papirnega 
stroja so bila zamenjana samo 
strugala za čiščenje sušilnih va
ljev, kar pa niti ni malenkost, 
saj dobro vemo, da smo imeli 
prej zelo veliko izmeta zaradi 
umazanosti, ki so se nabirale na 
valjih in padale na papirni trak. 
Vsa rekonstrukcijska dela so bi
la dobro pripravljena in soraz- 
meroma v kratkem času oprav
ljena.

Cisto in mirno delo

Vozlolovilci niso povzročali sa
mo velikega ropota, ampak so 
predstavljali najbolj umazano in 
neprijetno mesto pri papirnem 
stroju. Kako to izgleda danes ni 
potrebno opisovati. Odtrgov je

VEVČE, APRILA — Na 5. red
ni seji DS podjetja so razprav
ljali o razpisu volitev v vse tri 
delavske svete. Sklenjeno je bilo, 
da bodo volitve 29. aprila. Vo
ljena bo polovica članov, ki jim 
poteče mandatna doba po dveh 
letih delovanja v imenovanih sa
moupravnih organih. Statut pod
jetja določa, da je v predstoječih 
volitvah treba izvoliti 22 članov 
v DS podjetja, 18 članov v DS 
Papirnice Vevče in 11 v DS To
varne celuloze Medvode. Kandi
date so predlagali zbori delovnih 
ljudi, ki jih je sklical predsed
nik DS po volilnih enotah.

Imenovani sta bili komisiji za 
izvedbo volitev v naslednjem se
stavu: Jurij Mušič — predsednik, 
ing. Zoran Pirc — član in Stane

Robida — član za Papirnico Vev
če, za Celulozo Medvode pa: An
drej Rozman — predsednik, Da
nica Colič — član in Roman Ga
ber — član.

Volilni komisiji sta poskrbeli 
za zakonito izvedbo volitev, ime

novali sta volilne odbore, spre
jeli kandidaturne liste, določili 
volišča in podobno.

O poteku in izidu volitev, ka- 
kot tudi o novoizvoljenih članih 
DS, bomo poročali v naslednji 
številki.

K*red nami je lep jubilej —
125-letnica strojne izdelave papirja

VEVČE, APRILA — Še nekaj tednov nas loči, ko bomo 
lahko priča dogodka, kakršnih je malo v življenju slovenskih 
delovnih kolektivov. Proslavljali bomo 125-letnico strojne izde
lave papirja na Vevčah. S tem jubilejem bo združena tudi 
proslavitev doslej največjega dosežka v naši industrijski pa
nogi — zagon stroja za premazovanje papirja — prvega in 
edinega stroja te vrste v Jugoslaviji.

V petek 21. junija 1968 bo slavnostni zagon tega stroja. Ta 
dan bo posvečen stikom s kupci z domačega in tujega tržišča, 
razgovorom s tistimi strokovnjaki, ki so nosili glavno breme 
pri postavitvi stroja in razgovorom s predstavniki javnega živ- 
Ijenja. Ob tej priložnosti bomo lahko slišali tudi slavnostni 
govor in si ogledali vse nove naprave.

V soboto 22. junija bo prireditev za kolektiv. Tedaj bodo 
športna tekmovanja, tekmovanja gasilcev slovenske papirne 
industrije in drugih gasilcev ob 90-letnici gasilskega društva 
Papirnice Vevče, ki sovpada v čas proslave 125-letnice strojne 
izdelave papirja na Vevčah. Sodeloval bo tudi papirniški pi
halni orkester in njegove sekcije zabavne glasbe. Člani kolek
tiva se bodo tega dne popoldne in zvečer srečali v prostorih 
letnega bazena.

Ze 11. maja 1968 pa bodo v sklopu jubileja smučarske 
tekme na plazu pod Prisankom, kjer bodo sodelovali le papir- 
ničarji, s čimer bomo poudarili medsebojno srečanje ljubiteljev 
zimskega športa iz vseh tovarn papirja na Slovenskem.

Ob tem slavnostnem proslavljanju bodo dodeljena prizna
nja in odlikovanja nekaterim zaslužnim delavcem, ki so s svo
jim delom pripomogli k veliki tradiciji izdelovanja papirja na 
strokovnem in družbeno-političnem področju.

Naše bralce opozarjamo, da bodo v teh dneh dobili nekaj 
informacij o vevški tovarni tudi iz dnevnega časopisja in TV.

S. R.I. B. Natok snovi na sito pri III. PS
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Gibanje proizvodnje v marcu 1968

Papir
Lesovina

Plan

100
100

Doseženo

112.3
135.3

Izkoriščanje zmogljivosti
I.—III. I.—III.

1967 1968
88.5 87,8

Proizvodnja papirja je bila v mesecu marcu dokaj visoka, 
predvsem zaradi ugodnega proizvodnega programa, ki je vse
boval papirje nekoliko višje gramske teže kot običajno, delno 
pa tudi zaradi nizkih zastojev na PS. Na III. PS je bila dose
žena rekordna proizvodnja, kar je posledica dobro opravlje
nega remonta v preteklem mesecu in manjšega števila menjav 
programa. Izmet pa se je povečal glede na februar za 1 °/o oz. 
presega normativ za 1,5 %>.

Tudi proizvodnja lesovine je znatno nad planirano, ker 
smo jo prebirali na redkejših sitih zaradi pomanjkanja leso
vine. V mesecu aprilu pa lesovino prebiramo zopet na običaj
nih sitih, zato bo tudi proizvodnja nižja.

Uspela rekonstrukcija III. papirnega stroja
Nadaljevanje s 1. strani

štetokrat potrjena. Papirji so bili 
pogosto valoviti in presušeni.

Zanimivo je, da predstavlja re
konstrukcija prelomnico in da 
danes zelo dobro sodelujemo. 
Ljudje se drže predpisov (stop
nje mletja, hitrosti stroja, suše
nja, pogojev na stroju) manj je 
nepotrebnega spreminjanja na 
stroju in mirno lahko rečem, da 
je v takšnem okolju neprimerno 
laže delati. Le skupno delo lah
ko rodi sadove. Mišljenje, da člo
vek z 10 ali 20-letno prakso vse 
ve ali ne rabi pomoči, je zelo 
zmotno.

Ugoden program
Kvaliteta ofset papirjev še ma

lo ni bila podobna njihovi kvali
teti na IV. papirnem stroju.

O gospodarnosti 
pri papirnih in kartonskih strojih

VEVČE, APRILA — Na jesen
skem posvetovanju britanskih 
papirničarjev lanskega leta v 
Southportu je prišla v različnih 
predavanjih do izraza potreba, 
na podlagi katere je ugotovljeno, 
da naj bi ekonomika neke tovar
ne zanimala celotno vodstvo. 
Kakšen pomen lahko doseže ve
sten nadzor nad gospodarnostjo 
v obratu ali pri napravi, lahko 
vidimo- v kolebanju dobička pri 
enaki proizvodnji (o tem je raz
misliti tudi pri nas; op. ur.).

Pri stroških obratovanja papir
nega stroja odpade 600/o za fiks
ne stroške, ki jih sestavlja po
trošnja za plače, zavarovanje itd. 
na eni strani, na drugi pa stro
ške energije, delovne obleke in 
podobno. Obseg stroškov zadnje 
grupe je odvisen od kvalitete 
proizvedenega papirja.

Preostalih 40 °/o izdamo za od
premo, surovine, transport itd. in 
so v direktni zvezi s proizvede
no količino, katere porast pri 
istih fiksnih stroških neposredno 
vpliva na dobiček.

Da bi tako obdržali proizvod
njo na najvišjem nivoju, mora
mo preračunati stalne vrednosti 
za vsako vrsto papirja in vsako 
površinsko težo, ki jih lahko pro
izvajamo na ustreznem papirnem 
stroju. Pri taki ugotovitvi je upo
števati tudi omejitev hitrosti pa
pirnega stroja glede na kapacite
to priprave surovin, zmogljivosti 
sušilne skupine, pogona in dru
gih faktorjev. Nadalje vpliva na 
to obseg naročil, hotenje po po
večanju ali tendenca po zmanjša
nju določene vrste papirja, iz
gube pri začetnem obratovanju 
in možno število škartiranih zvit
kov oziroma izmeta sploh.

Najenostavnejša pot za dosego 
teh stalnih vrednosti je analiza 
tedenske proizvodnje glede na 
vrste papirja in preizkus potreb
nega časa za proizvodnjo posa
meznih naročil, da bi na osnovi 
tega časa, dejanskih brzin stroja 
in višine proizvodnje na strojih

Vrednost točke za 12 preteklih 
mesecev od vključno april 1967 
do vključno marec 1968

Brusilnica . . . 2,99
Polnila — lepila . 2,92
PS I..................... 2,83
PS II..................... 2,90
PS III .... 2,76
PS IV .... 3,12
Strojna dodelava 2,72 2,93

3,15

4,30

brez točka ur za normo 
Ročna dodelava . . 2,57

brez točka ur za normo
Energija..................... 2.92
Vzdrževanje . . . 3,15
Razkladalci .... 2,77

brez točka ur za normo 
Strokovne službe . 2,94 
Podjetje..................... 2,84

Opomba: Oddelek za vzdrževa
nje je upoštevan za 5 mesecev, 
razkladalci pa za 1 mesec.

mogli spoznati področje s tudi 
najmanjšo stopnjo vpliva in te
mu ustrezno lahko načrtovali in
vesticije.

Drugi postopek za ocenitev 
gospodarnosti je v nadzoru su
rovin, vprege, izmeta in kontroli 
vsebnosti vlage. Posebno vpliva 
tu konstantnost vnosa, zlasti pri 
dragih surovinah. Napačna varč
nost pri strojni vpregi pa lahko 
vodi k občutnim izdatkom za ne
pričakovane zastoje, zaradi česar 
bi bilo smatrati vrednosti živ
ljenjske dobe sit in klobučevin 
samo v medsebojni odvisnosti 
med stalno delovno brzino in za
stoji. Izgube zaradi strojnega iz
meta, ki izvira pač iz nezadostne 
kvalitete, kot tudi iz števila pre
trgov, rastejo s hitrosjo papir
nega stroja. To pomeni, da za 
prodajo sposobna proizvodnja ni
koli ne bo sorazmerno naraščala 
s hitrostjo stroja. Na to razmer
je vplivajo dodatno neugodno še 
zvišane porabe pare, energije, 
strojne vprege in dragih surovin. 
Potemtakem bo skupni uspeh do
sežen maksimalno pri popolno
ma določeni brzini, ne da bi se 
nadaljnje natezanje brzin izpla
čalo. Seveda pa je ta optimalna 
vrednost pri različnih vrstah pa
pirja različna.

Kar končno zadeva suhoto, pa
dajo stroški za paro z rastočo 
suhoto papirnega traku ob vsto
pu v sušilno' skupino, neupošte- 
vajoč zmanjšano nevarnost prei- 
trgov. Občutno se s padajočo su
hoto zmanjšajo izdatki za surovi
ne, ker se namesto snovi proda
ja voda. Po ugotovitvah stan
dardnih vrednosti in optimalnih 
pogojev na določenem papirnem 
stroju je treba v vsaki tovarni, 
ki ima več papirnih strojev, iz
brati za določeno naročilo oziro
ma vrsto papirja vedno najbolj 
prikladen stroj. V velikih koncer
nih po svetu (Wiggins Teape) 
imajo za to delo nastavljene po
sebne razvojne računarje — ana
litike. Samo ob sebi je razumlji
vo združevanje različnih malih 
naročil. Meja ekonomičnosti za 
zaokroženje je odvisna med dru
gim od zmogljivosti skladišč in

podobno. V tej zvezi je očitna 
skrbna skladnost formatov, da bi 
omejili izgube pri odrezku.

Če ima tovarna analitika, po
tem lahko z njegovo pomočjo 
postavi dragocene prognoze o bo
dočnosti določenih proizvodov ali 
gospodarstvenem razvoju ali pa 
z njim celo presenetljivo točno 
napove trenutek, kdaj bo moral 
obrat zaradi negospodarnosti za
preti svoja vrata.

Prevod — Scriba

Vzrok temu je bilo nepravilno 
mletje in gladkost papirja ter ne
mogoče delo na kondicionirnem 
stroju. Po rekonstrukciji smo vse 
te napake odpravili in takoj v 
začetku izdelali ca. 300 ton ofset 
papirja! Izdelovati podoben pa
pir, predstavlja radost za ljudi 
pri vseh strojih in tudi na III. 
papirnem stroju je dal ta papir 
začetni elan. Tudi ostali program 
je bil zelo ugoden in če ne bi 
bilo nekaj nepredvidenih zasto
jev, bi bila proizvodnja lahko še 
večja.

Uporaba novih vrst klobučevin
O teh klobučevinah v »Našem 

delu« ni bilo še ničesar napisa
nega, vendar glede na to, ko
liko so k boljši in večji proizvod
nji pripomogle, bi jih bilo dobro 
omeniti. Namen tega članka ni, 
da pišem o novih klobučevinah, 
vendar lahko pripomnim samo 
to, da so nam prihranile marsi
kateri zastoj in dale veliko kilo
gramov papirja, saj so bile ne
katere klobučevine tudi od tri
krat do štirikrat dalj časa v stro
ju. Ravno III. PS je bil tisti, ki 
je imel stalne probleme s klobu
čevinami. Nekatere so bile pre
dolge, druge so se med samim 
obratovanjem raztezale itd.

Po remontu v marcu je šla 
klobučevina v I. stiskalnici 37 
dni, v II. stiskalnici 20 dni in v 
tretji 37 dni. Vse tri klobučevine 
so se odlično obnašale v stroju. 
Navadne klobučevine bi moral v 
I. stiskalnici vsaj petkrat me
njati. Torej klobučevine so dale 
velik delež k višji proizvodnji.

Izkoriščenost sušilne skupine
III. papirni stroj ima soraz

merno veliko sušilno skupino z 
veliko sušilno površino, ki smo 
jo šele zdaj do kraja izkoristili. 
Maksimalna hitrost stroja je 
160 m/min. To pomeni, da lahko 
vozimo s strojem vsaj 145-15- m 
na min. Pogosto pa je bilo tako, 
da teh možnosti nismo izkoristili, 
posebno pri tankih papirjih, ko 
je bila stalna bojazen, da se bo 
papir odtrgal itd. Maksimalna 
proizvodnja na stroju je ca. 1500 
kg/h. Če teče na stroju 100-gram- 
ski papir 105 m/min, potem mora 
70-gramski teči vsaj 140 m/min, 
da dosežemo približno enako pro
izvodnjo. Tudi te stvari so se do 
neke mere že uredile in dajo tudi 
svoj doprinos k višji proizvodnji.

Komaj smo končali z eno re
konstrukcijo, že bi kazalo stroj 
ponovno rekonstruirati. Kvaliteta 
manšonov je vedno slabša in za
radi pogostejših menjav ne dose
gamo zaželene proizvodnje in 
tudi izmeta nastaja veliko na ta 
račun. Pri tem lahko rečemo 
samo eno: čimprej sesalni valj.

S proizvodnjo v aprilu se ne 
bomo mogli pohvaliti, ker bo ta 
ravno zaradi manšona občutno 
nižja.

Danes, ko na I. PS s pomočjo- 
klejne stiskalnice naredimo tako 
rekoč vsak papir, je želja po- 
klejni stiskalnici na III. PS ved
no večja. Po takšni rekonstruk
ciji bi morali na tem stroju, ob 
ugodnem programu, izdelati čez 
1000 ton papirja na mesec, in to 
v najboljši kvaliteti.

Ivan Bogovič

Zniževanje stroškov vzdrževanja
VEVČE, APRILA — Kako lah

ko praktično dosežemo znižanje 
stroškov? Ker sam poznam pro
bleme, ki se vsakodnevno nizajo 
pri delu in organizaciji vzdrže
valnih služb, lahko takoj v za
četku napišem, da je edina prak
tična možnost zmanjševanja stro
škov vzdrževanja SKRBNO 
NAČRTOVANJE, VISOKO OR
GANIZIRANO IN TEKOČE 
PROGRAMIRANJE.

Efekten program zniževanja 
stroškov vzdrževanja mora biti 
načrtovan, organiziran in tekoče 
aktiven. Ima lahko enak položaj 
s produkcijo, kot ena osnovnih 
komponent odgovornosti vodenja 
in nadzora. Jasno je, da je tak 
način načrtovanja stroškov dražji, 
ker zahteva več visoko kvalifici
ranih ljudi. Odvisen je nadalje 
tudi od ekonomskih obdobij, kon- 
junkturnih ali nekonjunkturnih. 
ki vsaka po svoje vpliva na že 
itak močno formalno ocenjevanje 
posameznih stroškov. Delamo v 
času, ko se bodo tudi programi 
stroškov vzdrževanja morali pri
bližati realnim mejam in ne bo
mo smeli smatrati programe npr. 
preventivnega vzdrževanja kot 
izgubljen delovni čas, kar bo lah
ko postalo kritično med težjim 
ekonomskim obdobjem.

Kaj so to stroški vzdrževanja?

Teoretično je to vsota nasled
njih stroškov:

DS podjetja na svoji predzadnji seji v tem sestavu

— stroški popravil in pregledov 
(pri nas označeni kot stroški 
drobnih režijskih popravil),

— stroški oziroma glavni iz
datki za premeščanje strojev, 
strojnih delov ter obnove strojnih 
delov in naprav, remonti in pod. 
(pri nas označeni kot stroški in
vesticijskega vzdrževanja),

— glavni izdatki za zamenjavo 
strojnih naprav, manjše in večje 
izpopolnitve, ki se občasno na
pravijo bodisi zaradi prikladnej- 
šega dela, varnosti ali izboljšanja 
kvalitete (pri nas v glavnem oz
načeni pod »nabava malih osnov
nih sredstev«) in investicijsko 
vzdrževanje.

Kaj pa je zniževanje stroškov?
To zniževanje v dejanskem iz

datku dinarjev za surovine in de
lovno silo, ki je potrebna, da se 
vzdrževalna dela izvršijo in s tem 
zniževanje vsote celotnih stro
škov, ki bremenijo enoto (kg, to
no) končnega proizvoda.

Razumljivo je, da program z 
najnižjimi stroški vzdrževanja, ki 
bi izhajali iz visokih zgubljenih 
časov na papirnem stroju tudi 
ni program z nizkimi skupnimi 
stroški. Dober program je zato 
program z optimalnimi stroški, 
ki izhaja iz visoke obratovalne 
uporabnosti strojev in naprav, ki 
dajejo najvišjo produkcijo pri 
najnižjih možnih stroških na eno
to proizvoda.

Zakaj torej zanimanje za zniže
vanje stroškov vzdrževanja?
Enostaven odgovor je ta. da so 

ti stroški eden izmed večjih fak
torjev v Skupnih produkcijskih 
stroških in morajo potemtakem 
biti upoštevani, če želimo delati 
z dobičkom. Skupni stroški vzdr
ževanja so zelo odvisni od starosti 
papirnice oziroma papirnih stro
jev, vrste produkcije, kvalitete 
uporabljenih materialov in po
dobno. Ti so verjetno več kot 
4—8 % letno od začetnih (nabav
nih) stroškov in več kot 10 °/o 
celotne delovne moči (ljudi) pa
pirnice, ki se ukvarja z vzdrže
vanjem, (Upamo, da bodo točnej- 
ši podatki le prišli iz analitske 
službe.)

Kaj pa v bodoče?
Vzdrževanju in stroškom vzdr. 

ževanja, kot delu dejavnosti v

papirnici, važnost narašča. Kje so 
vzroki za to?

1. Razvoj papirne industrije, 
posebno pa zahteve po kvaliteti 
naraščajo hitreje, kot dopuščajo' 
možnosti oziroma sredstva, da bi 
delali hitreje.

2. Novejša osnovna sredstva 
nosijo s seboj več problemov za
radi bolj avtomatiziranih naprav 
in strojev, ki, čeprav znižujejo 
stroške ročnega dela, zvišujejo 
stroške vzdrževanja zaradi svoje 
kompliciranosti. Komplicirano 
delo namreč zahteva višjo uspo
sobljenost, ki je jasno tudi draž
ja.

»The Engineering News-Re- 
cords« indeks stroškov opozarja, 
da so stroški za te naprave in 
stroje njih posluževanje naraščali 
za 6,7 %> za vsako od zadnjih 
petnajstih let. Ti stroški so se v 
svetu od leta 1946 podvojili! Pri 
nas se ti stroški, žal, ne dajo 
primerjati! Kljub temu pa je 
jasno to, da je čimboljše vzdrže
vanje potrebno zato, da bi se 
čimbolj podaljšala življenjska 
doba strojev in naprav pri mini
malnih skupnih stroških.

Organizacija vzdrževanja 
v »SAVANNAH« Georgia, ZDA

To ameriško papirnico nava
jam zato, ker je bila v njej iz
delana celotna študija in analiza 
obstoječih stroškov vzdrževanja 
in program za njihovo zniževa
nje.

Kot osnovo za primerjavo naj 
na kratko opišem njeno velikost 
in njeno organizacijo. Njihova 
poprečna dnevna proizvodnja je 
2000ton celuloze, papirja in le
sovine. Imajo 6 papirnih strojev, 
od katerih vsak dosega širino 
5.6 m in zmorejo hitrosti okoli 
500 m/min. Kot dodatek imajo še 
lesni prostor, brusilnico, kotlarno 
in energetsko centralo.

Od približno 2000 ljudi, zapo
slenih v njihovem celuloznem in 
papirnem obratu, je 675 ljudi za
poslenih v vzdrževanju in vzdr
ževanju priključenih dejavnosti. 
Ta vzdrževalna »sila« sestoji iz 
približno 40 mesečno plačanih 
nadzornikov, 20 na uro plačanih 
vodij in približno 615 na uro pla- 

Nadaljevanje na 4. strani
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Cvetko Vinko (levo) pri gladilnem stroju

»Gladko je. ..« ugotavlja pomočnik pri previjalnem stroju tov. Koc
jančič. Desno — njegov vcdja Mirko Škvorc

Pri opremi za premazni stroj so sodelovali tudi naši mizarji. Na 
sliki: Ivan Habič pri delu

Sprehod po oddelku za pretnazovanje papirja
VEVČE, APRILA — Načrtova

nje, priprava, graditev, montaža, 
zlasti pa zagon vsake nove to
varne ni majhna stvar. Sodelo
vanje vseh strokovnih služb, sin
hronizacija mnenj, medsebojne 
pomoči ljudi, vodstva in končno 
tudi sodelovanja vsakega in vseh 
članov kolektiva je nujno po
trebno. Prebresti vse težave od 
začetka graditve do zagona se 
pravi biti sposoben za velika de
la, ki naj bi bila v prid delovni 
organizaciji, družbi in generaci
jami za nami. Do tu je v vev
škem kolektivu pri graditvi od
delka za premazovanje popolno
ma uspelo. V razmeroma krat
kem roku stoji sredi tovarne no
va tovarna, v kateri so stroji 
tekli »na prazno« že konec fe
bruarja in v začetku marca in 
so strokovnjaki mogli oceniti de
lovanje posameznih delov stro
jev in naprav. Sem pa tja je 
bilo treba kaj izboljšati, popra
viti, nadomestiti in spet na novo 
preizkusiti in preurediti. Kones 
marca pa so že delovale vse na
prave in stekla je poskusna pro
izvodnja novega proizvoda —■ 
premaznega papirja — prvega iz
delka te vrste, napravljenega do
ma.

Natančno o graditvi, stroških 
graditve, postopku in perspekti
vah artikla bomo še brali. Da
nes pa nas zanima, kaj pravijo 
ljudje, ki delajo v tem oddelku 
in kakšne so njihove izkušnje ta 
kratki mesec preizkusnega obra
tovanja. Poprašali smo po mne
nju tiste iz priprave premazne 
mase in iz dodelave premaznih 
papirjev. Vsem smo postavili pri
bližno enaka vprašanja, kje de
lajo, kako so se na delo pripra
vili, ali so z delom zadovoljni, če 
so sodelovali pri montaži, o te
žavah na novem delu ipd. Po
slušajmo, kaj pravijo:

Mirko Smrekar, izmenski vodja 
premazne kuhinje: »Na to delov
no mesto sem se pripravljal ta
ko, da sem obiskoval seminar, 
ki je bil prirejen v podjetju in 
ki sta ga vodila ing. Edo Ulčakar 
in ing. Marjan TJrek. Mnogo na
vodil nam je dal tudi vodja 
francoskih monterjev, ki so po
stavljali celotni oddelek za pri
pravo premazne snovi. Tekoče 
pripravljamo to maso po navo
dilih oziroma receptih, ki nam 
jih daje ing. Andrej Grad, vodja 
laboratorija, ki začasno pomaga 
pri pripravi snovi za nov proiz
vod.

Ocene za to delovno mesto 
trenutno ne bi mogel dati, ker 
kuhinja obratuje samo po potre
bi, torej še ne redno in normal
no. Pri montaži sem sodeloval 
od zgodnjih začetkov, zlasti pa 
sem bil angažiran pozneje pri 
čiščenju in pleskanju. Delo pri 
montaži je potekalo v nailepšem 
redu. Posebnih težav nisem za
sledil, teh tudi sedaj ni. Pripra
va mase je glede na kvaliteto te
kla v redu in se odgovorni pri 
strojih z njo pohvalijo. Enakega 
mnenja je tudi moj sodelavec na 
istem delovnem mestu Miha 
Prusnik.«

Mirko Škvorc, vodja stroja za 
vzdolžno rezanje papirja: »V ča
su, ki sem ga prebil na novem 
delovnem mestu, sem si nabral 
že nekaj novih izkušenj, vendar 
je še precej nejasnega in novega. 
Na prejšnjem delovnem mestu v 
strojni dodelavi papirja sem delal 
na skoraj enakem stroju, vendar 
je novi stroj veliko bolj izpopol
njen. Upam. da ne bo resnih te
žav, če bo le papir v poprejšnjih 
fazah dobro izdelan.

Če govorimo, kako je človek 
zadovoljen z delom, bi dejal ta
kole: Ni zadovoljstva, če ni uspe
ha. Sem pa eden izmed tistih, ki 
stremijo za boljšim načinom de
la in upam, da bo tudi tukaj vse 
v redu, čim bo stekel tekoči trak. 
O montaži sami ne bi mogel ve
liko pripomniti. Semkaj sem pri
šel pred začetkom zagona pre
maznega oddelka, tako da sem 
se vendar v grobem seznanil z 
novim strojem in delovnim me
stom, kjer bom delal. Težave so.

Delo je bolj zahtevno, ker je tu
di sam papir veliko bolj občut
ljiv, zahtevana kvaliteta pa še 
večja.

Upam, da bo treba vložiti pre
cej truda, preden bo cela proiz
vodnja stekla v redu, posebej pa 
samo premazovanje in vem, da 
nove stvari vedno nagajajo, do
kler vsak posameznik popolno
ma ne obvlada stroja in delov
nega mesta. Za to pa je potreben 
določen čas. Vsekakor pa ne gle
dam črno, ker so ljudje na to 
pripravljeni in so pričakovali 
več težav, kot jih dejansko je. 
Previjanje in vzdolžno rezanje 
papirja ni tako enostavno, kot 
na prvi pogled izgleda. Papirji so 
zelo različni in na kvaliteto re
zanja lahko vpliva gramska teža, 
vlažnost, pokvarjeni robovi in še 
vrste drugih kompcnentov. Za
htevam kupca oziroma tržišča

Ing. Marjan Urek

bomo morali zadostiti, to pa le, 
če se bomo potrudili.«

Vinko Cvetko, vodja gladilne- 
ga stroja: »Posebej se za to de
lovno mesto nisem pripravljal. 
Za delo na novem gladilnem 
stroju mi bodo koristile dolgo
letne izkušnje na drugih gladil- 
nih strojih. V celoti sem s tem 
delovnim mestom zadovoljen, 
ugaja mi in tudi veselje imam 
do njega. Pri montaži gladilnega 
stroja nisem sodeloval, kar pa se 
mi zdi, da je napaka pooblašče
nih ljudi. Če bi tu sodeloval, bi 
mi nadaljnje delo šlo verjetno 
laže in z manjšimi težavami. Se
daj, ko so stroji novi, delavci 
z njimi nismo še dobro seznanje
ni. Čim več bo izkušenj, tem 
laže bo delo opravljeno. Prepri
čan sem. da pri glajenju ni bo
jazni za nemoteno delo. Tudi 
sam premazni stroj kaže iz dneva 
v dan večji napredek in sem 
prepričan, da bo kvaliteta zdaj 
zdaj ustrezala zahtevam kupcev. 
Pri glajenju bom moral biti ved
no na mestu in pozoren na stroj, 
ker ima lahko še tako lep zvitek 
na zunaj napake, ki povzročijo 
škodo na gladilnih valjih. Če pa 
so ti valji poškodovani, ne mo
remo govoriti o gladkosti papir
jev in dobiti ustrezen proizvod. 
Bistvo glajenja pa je v enako
mernosti gladkosti. valovitosti in 
zategnjenosti papirnih zvitkov.«

Pavel Žabjek, vodja prečnega 
rezalnega stroja: »V oddelek
strojne dodelave premaza sem 
prišel 22. februarja 1968 iz e. e. 
1500. kjer sem tudi delal kot vod
ja stroja za prečno rezanje pa
pirja. Ko sem prišel k novemu 
stroju, je bil ta že postavljen. 
Potrebno je bilo le nekaj manj
ših dopolnitev in sprememb, pri 
čemer sem tudi sodeloval, kakor 
tudi pri zagonu stroja. Ker je 
novi stroj bistveno drugačnega 
ustroja, mi je mnogo koristilo so
delovanje od začetka pa do pro
izvodnje na stroju. Z njim sem 
zadovoljen, rad ga imam, saj se

da komaj primerjati s starimi 
rezalnimi stroji, posebno' kar se 
tiče avtomatike in elektronike. 
To je res lepa »mašinca« in jo 
je veselje pogledati. Pri samem 
delu zaenkrat ni posebnih težav, 
čeprav kvaliteta premaznega pa
pirja še ni na tisti višini, ki jo 
pričakujemo, vendar pa se vsak 
dan zboljšuje. Najbolj pri vsem 
tem me skrbi vzdrževanje in 
upravljanje z elektronskimi in 
avtomatskimi napravami.«

Vilibald Kopecky, laborant: 
»Glede na moje zdravstveno sta
nje sem moral prijeti za delo, ki 
se odvija samo v dopoldanskem 
času. Kljub temu pa sem z de
lom zadovoljen in bom verjetno 
še bolj, ko bo laboratorij pri 
premaznem stroju urejen. Za seh 
daj je še mnogo letanja čez most 
v obratni laboratorij, ker pri nas 
še ni kontrolnih in drugih apa
ratov za preizkus premazne sno
vi, kakor tudi za kontrolo me
hanskih lastnosti novega proiz
voda. Pri delu mi veliko koristi 
tečaj, ki sem ga opravil v inšti
tutu v Munchnu in kjer sem zve
del mnogo koristnega in novega 
o premazovanju in oplemenjeva- 
nju papirja nasploh. O sami teh
nologiji sem mnenja, da bo ste
kla, kot vsaka tehnologija, če je 
le za to dovolj denarja.«

Malci Matjažič, prebiralka in 
števka: >Na delovno mesto se mi 
ni bilo treba posebej pripravlja
ti, ker imam v tem že dolgolet
no prakso. Za začetek sem z de
lom zadovoljna. Pri sami mon
taži nisem sodelovala, pač pa ob 
koncu pri čiščenju. Na mojem 
delovnem mestu upam, da bo šlo. 
Pri sortiranju novega papirja je 
nekaj sprememb, zlasti je zelo 
občutljiv, zaradi česar je treba 
z njim previdno ravnati. Tudi 
samo prebiranje je bolj zahtev
no. Že sam rezalni stroj sortira 
avtomatsko, prebiralke pa mora
mo izločiti drugo polo, ki jo 
stroj izmeče za defektno in jo 
označi kot izmet. Od stroja ozna
čene pole so namreč preluknja
ne in moramo paziti, da ne pri
dejo med dober papir.«

Končno smo se ogledali tudi v 
prodajnem oddelku. Povedali so, 
da 16. dan po prvem poskusnem 
zagonu stroja papir že prodajajo. 
Oddali so nekaj manjših vzorč
nih količin premaznega papirja. 
Ta naročila so obsegala do 3 tone 
papirja. Prvi odjemalci so: Kar
ti j a, Beograd, Jugopapir, Beo
grad, Chromos, Beograd, Union- 
Impex, Sarajevo, Grafika, Za
greb, Papirografika, Ljubljana, 
Mladinska knjiga, Ljubljana idr.

Ob tem datumu 11. aprila 1968 
so že naročene večje količine, ne
kaj nad 200 ton. Osnovna zahteva 
kupcev je, razumljivo, spet kva
liteta in cena. V komerciali pa 
so mnenja, da bo vse v redu in 
da se ob skrbnosti ljudi pri delu 
ni treba ničesar bati. Z zaupav- 
njem — ob nekaj začetnih teža
vah — gremo ob novem dosežku 
lahko korajžno naprej.

Vajenci so se dobro 
odrezali

VEVČE, APRILA — Po konča
nem prvem semestru so vajenci, 
kovinarji, ki obiskujejo izobra
ževalni center kovinarske indu
strije, prinesli svoja pričevala na 
vpogled.

Ko smo odpirali spričevalo za 
spričevalom, smo bili prijetno 
presenečeni. Druga za drugo so 
se nizale pohvalne ocene. Niti za
dostnih ni veliko, da ne govori
mo o nezadostnih, ki jih ni bilo 
nikjer zaslediti. Če bo tudi ob 
koncu letnika tako, jim ne uide 
gibljivi del vajeniške nagrade. 
Še več pa bo vredna karakteri
stika njihovega dela in napredka 
pri izučitvi. Še pri praktičnem 
delu tako, potem bomo prav lah
ko spet enkrat vsem skupaj če
stitali!
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Prehrana it norem del ornem času

Mladinca-radioamaierja Jurij Rupnik in Maks Sotošek preizkušata 
delovanje radiocddajne postaje

Občni zbor Ljudske tehnike

VEVČE, APRILA — Delavski 
svet je sprejel sklep, da s 16. IX. 
1968 preidemo na deljen delovni 
čas. Ker se bo spremenil način 
življenja, je umestno, da že da
nes spregovorimo nekaj besed o 
prehrani. Uvedba novega delov
nega časa zahteva povsem nov, 
zaenkrat še tuj ritem življenja, 
vključujoč pri tem prehrano kot 
enega najvažnejših elementov za 
regeneracijo porabljene energije.

V tem kratkem prispevku ne 
moremo kompletno obdelati vse 
probleme, ki se v tej zvezi po
javljajo. Dotaknili se bomo le ne
kaj najbolj bistvenih vprašanj, ki 
jih bo v bližnji prihodnosti po
trebno rešiti, če hočemo, da bo
mo z novim delovnim časom do
segli zastavljeni namen in da za
radi neusklajenosti vseh potreb
nih dejavnikov, eden teh je brez 
dvoma urejena prehrana delov
nega človeka, ne bo samo krat
kotrajni eksperiment.

Opozorili bi vas na najbolj 
grobe napake v dosedanjem si
stemu prehrane, ki se jih bomo 
lahko izognili le ob skrbni ana
lizi pri organiziranju prehrane ob 
novem delovnem času.

Noben ali pa slab zajtrk, so
razmerno močno kosilo z moč
nim poudarkom na kalorijah in 
izredno neurejene večerje, takš
na je lahko ocena sedanjih pre
hrambenih navad pri večini za
poslenega prebivalstva. V tej 
zvezi je bilo izrečenih že mnogo 
opozoril, storjenega pa doslej ze
lo malo, ker so pač navade naj
večji sovražnik uvajanja napred
nejših, na znanstvenih osnovah 
utemeljenih ugotovitev.

Nov delovni čas ne samo, da 
nam onemogoča, ampak nepo
sredno sili zaposlenega, da s se
danjimi navadami prelomi in 
osvoji drugačen razpored dnev
nih obrokov, predvsem pa bistve
ne količinske premike znotraj 
posameznih obrokov. Ker se na 
novo vedno lahko lažje vpliva, 
kot pa na urejene navade, ima
mo sedaj resno priložnost, da 
stalne ugotovljene napake pri do
sedanji prehrani v večji meri 
odpravimo, ne samo glede koli
činskih, ampak tudi glede na bio
loške vrednosti posameznih obro
kov.

Pri obravnavanju tega proble
ma nam mora biti izhodiščna 
točka predvsem trošenje delovne

Nadaljevanje z 2. strani

čanih mehanikov in pomočnikov. 
Razmerje mehanikov proti nad- 
zomikom je 10 : 1. Tovarno celu,- 
loze in papirja vodita ravnatelj 
in njegov asistent. Njemu je pod
rejen glavni nadzornik za proiz
vodnjo in glavni nadzornik za 
energijo in vzdrževanje.

Vzdrževanje je razdeljeno na 
več ločenih oddelkov, od katerih 
vsakega vodi nadzornik, ki od
govarja glavnemu nadzorniku za 
energijo in vzdrževanje. Kot sa
mi priznavajo, je to pri njih naj
bolj zdrava organizacijska raz
vrstitev, da vzdrževalne skupine 
odgovarjajo na isti ravni kot 
skupine, katerim opravljajo po
pravila. V takšni vlogi partici- 
pirajo v odločanju in pospešuje
jo javljanje sprememb in pro
dukcijskih problemov, ki vpliva
jo na njihov učinek. Na osnovi 
teh informacij lahko veliko bo
lje načrtujejo svoje delo in do
ločajo dela, ki imajo prednost in 
dajejo podjetju največje koristi. 
Ta tip organizacije torej ima 
prednost v tem, da dopušča spe
cializacijo na ravni glavnih nad
zornikov v različnih vejah vzdr
ževanja, kot npr. električno, me
hanično vzdrževanje itd.

Sistem javljanja stroškov
Prvi pripomoček za uspešno 

izvajanje programa zniževanja

energije in čas obrokov. V neka
terih strokovnih krogih prevla
duje mnenje, da bi se dnevno po
trebna količina kalorij po obro
kih razdelila takole:

— zajtrk 30.%>,
— opoldanska malica 30 °/o,
— glavni obrok 40 "/c (okrog 18. 

ure).

Čeprav nakazano razmerje med 
posameznimi obroki pove svoje, 
bi v tem sklopu posebej obrav
navali opoldansko malico. To je 
obrok, ki ga zaposleni delavec 
zaužije v relativno kratkem času 
med samim delovnim časom. O 
tem obroku pa so mnenja naj
bolj deljena. Premočan opoldan
ski obrok ali pa celo popolno ko
silo, kot ga nekateri zagovarja
jo, iz več razlogov ne ustreza. Ne 
samo, da časovne in tehnične 
možnosti to skoraj onemogočajo, 
tu je tudi dejstvo, da kalorično 
preobilni obrok med delom 
zmanjšuje delovno storilnost, ra
zen tega pa bi preobilni opoldan
ski obrok vplival tudi negativno 
na potrebo po glavnem obroku, 
ki naj bi bil po končanem de
lovnem času.

Ne moremo mimo dejstva, da 
se deljeni delovni čas uvaja 
predvsem v upravnih instituci
jah in predvsem upravnih služ
bah gospodarskih organizacij, to 
je tam, kjer ne prevladujejo fi
zični delavci. Prav zaradi tega pa 
bo pri tem opoldanskem obroku 
moral biti poudarek na biološki 
vrednosti, to je, da bo treba ob 
relativno majhnem obroku pred
vsem zagotoviti ustrezen sestav 
hrane.

Rešitev tega problema iz stro
kovnega vidika bo lažja, kot pa 
zadovoljiti okus posameznega po
trošnika. Dokaj enostavno in la
že bo tam, kjer so v neposredni 
bližini obratov obratne menze, 
kot npr. v naši tovarni. Namreč 
tudi kratek čas odmora bo dovo
ljeval obisk menze in potrošniku 
bo omogočal, da izbira ter pri 
tem zadovolji svoj okus in seve
da izbiro prilagodi ekonomskim 
možnostim. Smer in asortiment 
prehrane naj bo torej eno od po
glavitnih razmišljanj vodstva 
DUR na Vevčah. S takim nači
nom prehrane, kot ga imajo de
lavci pri nas, največkrat vsaj 
25 °/o zaposlenih ni zadovoljnih. 
Na račun prehrane je bilo že do-

stroškov vzdrževanja je dober si
stem javljanja stroškov. Nemo
goče si je zamisliti uspešen pro
gram zniževanja stroškov, če ne 
veste, kako se denar troši. Si
stem javljanja stroškov vzdrže
vanja mora točno razdeliti stro
ške na poedine sklope strojev, ki 
jih vzdržujemo. Ta poročila mo
rajo prihajati zelo hitro in bi 
morala biti v rokah odgovornega 
vodje ne več kot 24 ur po tem, 
ko je bilo delo končano. Ta hi
trost je potrebna zaradi interve
niranja v tistih primerih, kjer so 
stroški prekoračili postavljeno 
mejo.

V omenjeni papirnici je javlja
nje stroškov izvedeno po sistemu 
kartic. Vsako jutro ima njihov 
vzdrževalni in operativni nadzor
nik na svoji mizi podrobno poro
čilo za vzdrževalne stroške prejš
njega dne. S takim informira
njem se lahko podvzame hitra 
akcija za izsleditev ali odstrani
tev nekoristnih stroškov in ko
rekcijo postopka, če so stroški 
kateregakoli dela izven kontrole 
ali če variirajo od ocenjenih.

Pa pri nas? Zbiramo stroške, 
jih seštevamo, govorimo o njih, 
kritiziramo jih celo z najvišjih 
nivojev. Vendar pri kontroli stro
škov »post festum« čez nekaj 
tednov res drugega ne moremo.

Dipl. ing. Franc Vide

sti kritike, vodstvo DUR naj za
to v tem času, kolikor ga je še 
na razpolago (16. IX. 1968), teme
ljito razmisli in se poveže s stro
kovnimi institucijami, ki se po
klicno ukvarjajo z zdravo in za
dovoljivo prehrano v novem de
lovnem času.

Potrošniku bo namreč treba 
omogočiti, da bo kljub kratkemu 
času lahko prišel do obroka. 
DUR naj pomisli tudi na zado
voljiv asortiment raznih dodat
kov, kot so: mlečne pijače, na
pitki, sadje, sokovi itd.

Prav gotovo bo problematika 
opoldanskega obroka zahtevala 
precej naporov. Glede na dose
danjo prakso pa ne smemo pre
zreti pomembnosti in vloge zajtr
ka, četudi ga bo večina potrošni
kov imela doma. Naloga zajtrka 
je, da zagotovi energijo za delo, 
zato mora biti močan, čas uživa
nja pa bo ob novem, načinu dela 
to omogočal. Računamo, da pri 
dobri organizaciji trgovskega 
omrežja (nova samopostrežna tr
govina) in seveda zadovoljivim 
asortimentom živil takih težav 
na Vevčah ne bo. Za tiste po
trošnike, ki pa zajtrkujejo izven 
družine, bodo morale poskrbeti 
zajtrkovalnice oziroma restavra
cije predvsem z mnogo širšo iz
biro posameznih jedi.

Naš bodoči delovni čas ne vna
ša drugačnega ritma v življenje 
samo zaposlenim, ampak zajema 
celotno družino. S tem se seveda 
navedeni problemi prehrane še 
razširijo. Posebno aktualen lah
ko postane v tem pogledu pro
blem trošenja denarja. Za posa
meznika tak način prehrane ne 
bi bil predrag, za celotno druži
no pa bo s finančnega vidika se
veda to večje breme. Ce izhaja
mo iz predpostavke, da novi de
lovni čas vsaj glede opoldanske
ga obroka pomeni prenos le-tega 
izven doma, potem le z uspešno 
proizvodnjo hrane v ustreznih 
organizacijah cena takih obrokov 
ne bo nedostopna tudi za potroš
nika z manjšimi oz. poprečnimi 
osebnimi dohodki.

Problem bo nastopil tudi pri 
prehrani šoloobvezne mladine. 
Podoben bo problem pri zaposle
nih, le da so posledice nepravil
ne prehrane pri mladini lahko še 
hujše. Ob večji skrbi družbe za 
varstvene ustanove bo moralo 
biti rešeno tudi to. Ob ureditvi 
centralne priprave hrane za več
je število mladine bo seveda 
možna nižja cena in boljša hra
na. Konsumdranje take prehrane 
pa naj bi bilo po možnosti v sa
mih šolah oz. varstvenih ustano
vah, kjer bomo lahko zadovoljili 
tudi vzgojni smoter.

Predvsem je res, da bo pripra
va hrane in prodaja hrane pred
vsem naloga obratov javne pre
hrane, gostinskih organizacij in 
varstvenih ustanov, vendar pa že 
pri dosedanjih pripravah pogre
šamo neko družbeno telo, ki bi 
skrbelo za pokritje potreb na te
renu in usklajevalo probleme, 
predvsem organizacijskega zna
čaja. Po našem mišljenju so zato 
prvi poklicani sindikati, morda 
tudi določene službe pri občinski 
skupščini ter krajevne organiza
cije.

(Povzel po predavanju na sim
poziju o prehrani jan. 1968.)

J. V.

Dopisujte

v svoje glasilo

Naše defo/

VEVČE, APRILA — Društvo 
LT Papirnice Vevče je imelo 21. 
marca t. 1. svoj občni zbor. Izi- 
voljen je bil nov upravni in nad
zorni odbor. Podali so smernice 
za nadaljnje delo in razvoj dru
štva. V upravni odbor so bili iz
voljeni naslednji člani: Janez
Krašovec, Stane Robida, Jože Ži- 
bert, Franc Kobe, Jurij Rupnik, 
Franc Košir, Marjan Uršič in 
Milojka Vidrih, v nadzorni od
bor: Janko Vidic, Miro Škvorc in 
Ciril Zupančič. Za predsednika 
društva LT so ponovno izbrali 
Jožeta Žiberta, za tajnika Janeza 
Krašovca in blagajnika Milojko 
Vidrih.

V razpravi je bilo največ, go
vora o nadaljnjem delu in razvo
ju društva, o organizaciji razsta
ve, o sodelovanju s civilno za
ščito v podjetju in na terenu ter 
o najbolj perečem vprašanju — 
pomanjkanju sredstev za realiza
cijo programa.

Nadaljnje delo društva bo 
predvsem usmerjeno na izobra
ževanje članov s področja foto
grafije in radioamaterstva. Tečaj 
elektro in radiotehnike bi moral 
biti že v teku, a ga zaradi po
manjkanja sredstev sploh nismo 
mogli pričeti. V programu smo 
imeli nabavo osciloskopa, ki je 
najvažnejši pripomoček pri izva
janju tečaja. Zaprosili smo za 
pomoč sindikalno organizacijo, 
vendar brez uspeha. Padle so 
pripombe, da osciloskopa ne po
trebujemo, da ga še za podjetje

Člana fotokluba Maks Sotošek in 
Franc Kobe bosta povečala last

ne posnetke

nimamo itd. Ostalo je pri starem 
in tako smo ostali brez najvaž
nejšega pripomočka, ki tečajni
kom na najrazumljivejši način 
odkriva zapletene pojave v elek
trotehniki in elektroniki. Res je 
cena osciloskopa precej visoka, 
toda prepričani smo, da bi, bila 
sredstva na ta način koristno 
vložena, obenem pa bi se oscilo
skop lahko uporabljal tudi za po
trebe podjetja. Zdi se nam, da 
se za druge, četudi manj važne 
stvari, najdejo sredstva. Če po
gledamo strukturo članstva v 
društvu LT, vidimo, da so to

mladi ljudje, predvsem iz proiz
vodnje ter delavnic, a se zanje 
v času delitve sredstev ne more 
najti primerna vsota, ki bi omo
gočila uspešno delovanje dru
štva. Prav je, da se najdejo 
sredstva za Slavijo, čeprav delu
je v njej le majhno število mla
dine iz podjetja (lahko bi bilo to 
število večje; op. ur.), toda me
nimo, da je potrebno zagotoviti 
sredstva tudi za druge dejavno
sti. Vprašujemo se, kaj ukrepa
jo tisti, ki so tudi do neke mere 
odgovorni za mladino? Verjetno 
je vsakomur znano, da društvo 
LT predstavlja sekcijo mladin
ske organizacije podjetja. Mla
dinska organizacija pa je bila že 
v začetku leta pred reformira
njem in na tem je še sedaj. Dru
štvo LT je edina sekcija, ki še 
kljub pomanjkanju sredstev 
uspešno deluje. Ako preneha z 
delovanjem še ta sekcija, potem 
zvezo mladine našega podjetja 
lahko brišemo iz seznama delu
jočih organizacij. Res je, da delo 
MO zavira predvsem nezaintere
siranost mladih, toda delo v dru
štvu LT zavira predvsem po
manjkanje sredstev. Če'bomo še 
v bodoče našli tako malo razu
mevanja, bo obstoj društva za
šel v kočljiv položaj. Mislimo pa, 
da ne bi bilo ravno pohvalno za 
delovno organizacijo s tolikim 
številom mladih, če bi prišlo do 
nazadovanja MO ter društva LT.

Kot druga točka razprave je 
bila organizacija razstave v ted
nu mladosti. Vsi izdelki, predvi
deni za razstavo, naj bi bili pri
pravljeni že do 15. maja. Raz
stavljali bi fotografske in radio- 
tehnične izdelke. V ta namen 
gradimo novo kratkovalovno od
dajno radijsko postajo in še dru
ge izdelke radio in fotoamater
jev.

Dogovorili smo se tudi o nači
nu sodelovanja s civilno zaščito 
v podjetju in na terenu. Po kon
čanem radioamaterskem tečaju 
bomo sestavili dve ekipi za zve
zo, ki bosta opremljeni z ustrez
nimi radijskimi oddajniki. Eno 
ekipo bodo sestavljali moški, dru
go pa ženske. To pa zato, ker bi 
v primeru vojne prišlo do vpo
klica moških in bi tako na tere
nu lahko delovala ženska ekipa. 
Člani ekip naj bi bili dobro izur
jeni radiooperaterji, ker le tako 
bo v slučaju elementarnih ali 
drugih nesreč delovanje ekipe za 
zvezo uspešno potekalo.

Razpravljali smo tudi o stanju 
prostorov društva; ti so zelo 
vlažni. V zimskem času, ko dela 
centralna kurjava, so prostori še 
zadovoljivo suhi. Ob prenehanju 
kurjenja pa postanejo prostori 
neprimerno vlažni, tako da se 
nam uničuje material. Druga ne
všečnost pa je, da se zaradi vla
ge zniža frekvenca oddajnika in 
se tako na skali opazijo odsto
panja za celih 50—100 kHz.

Živimo v upanju, da bomo z 
resnim delom in učenjem dose
gli cilje, ki jih organizacija kot 
taka zahteva in za katere so čla
ni pripravljeni delati.

Franc Kobe

Zniževanje 
stroškov vzdrževanja
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Poživila in delovni učinek
VEVČE, APRILA — Dolgo časa 

je bilo običajno, da se kot osnova 
za človekov delovni učinek upo
števa delovna sposobnost in vo
lja do dela. Ko je bilo treba po
jasniti nesorazmerja med dejan
skim, izvršenim delovnim učin
kom in med pričakovanim delov
nim učinkom, pa sta navadno

Delovna sposobnost

obveljali dve alternativi: 1. Člo
vek je dejansko hotel, pa ni mo
gel. 2. Človek bi dejansko mogel, 
pa ni hotel ustvariti zahtevanega 
delovnega učinka. Praktične iz
kušnje so pokazale, da to mne
nje ni najboljše. Postavimo na
slednjo shemo:

pripravljenost za delo
/ \ 

fiziološka pripravljenost psihološka pripravljenost
za delo

kondicija dispozicija
Kot se vidi iz sheme, volja za 

delo ni izvzeta, vendar se ne po
stavlja na isto stopnjo kot delov
na sposobnost. Na novo je uvede
na fiziološka pripravljenost za 
delo. S tem hočemo izraziti, da 
je nemogoče v vsakem času uve
ljaviti možnostno delovno spo
sobnost, ampak obstaja med de
lovno sposobnostjo in njeno uve
ljavitvijo nekakšen medmehani- 
zem, ki ni psihološke narave, 
temveč je povezan s telesnim 
ustrojem človeka.

Z druge strani obstaja sposob
nost za delo. Kot že rečeno, se 
ne more nikdar ta delovni po
tencial uveljaviti v celoti, zlasti 
Pa ne v praksi. Razen tega, tudi 
če bi hoteli v vsakem času našo 
delovno sposobnost v celoti iz
koristiti, to ni mogoče, ker velik 
del naše delovne sposobnosti ni 
odvisen od naše volje. Ta del je 
samostojen. Lahko rečemo, da 
predstavlja neodvisne zaščitene 
rezerve naše moči. Ne moremo 
reči, da volja do dela ne pred
stavlja važno osnovo izvršenega 
dela, vendar po današnjem gle
danju je volja za delo samo del 
človeške pripravljenosti za delo 
in sicer duševni. Poleg njega ob
staja telesni del, fiziološki delež, 
ki ga lahko označimo z voljo or
ganov, da opravijo določeno na
logo.

Vsi vemo, da obstaja mnogo 
delovanj našega telesa, ki so pod
rejena naši 1 volji. Sem spada 
predvsem celokupni sistem giba
nja, na drugi strani pa imamo ši
rok obseg dogajanj, na katera na
ša volja nima nobenega vpliva. 
To so predvsem oni procesi, ki 
našemu življenju omogočajo ob
stanek, krvni obtok, dihanje, pre
bavljanje. S temi procesi uprav
lja naš živčni sistem, ki ga ime
nujemo tudi samoupravno ali 
drobovno živčevje. Človek je 
uspel s kemijsko-farmacevtskimi 
preparati poseči tudi na to »avto
nomno področje«. Z uspavalnimi 
praški lahko dosežemo spanje, 
kadar hočemo; Kraepellin je že 
zdavnaj ugotovil, da pod vplivom 
določenih preparatov pride v or
ganizmu do pozitivnih pa tudi 
negativnih sprememb. S tem v 
zvezi se človekova sposobnost 
poveča ali pa zmanjša.

za delo

Danes je mnogo sredstev, ki se 
uporabljajo kot poživila za pove
čanje delovnega učinka. Mnogo 
pa je snovi, ki negativno vplivajo 
na delovni učinek.

Med snovmi, ki imajo na de
lovni učinek zelo velik vpliv, je 
posebno pomemben alkohol. Kot 
sredstvo za uživanje prihajajo v 
poštev žganje do 70 “/d, rum 40 do 
50, konjak 40—45, slivovka 38 do 
45, liker 30—40, vino 8—10, pivo 
2—5 °/o alkohola.

Po uživanju alkohola pride v 
organizmu do zgorevanja in osvov-

manjših količinah in znatno pri
pomore, da se odklonijo prvi zna
ki utrujenosti. V farmakološkem 
pogledu pa kofein vpliva na 
skorjo velikih možganov, mimo 
centra za dihanje, poveča krčenje 
srca, poboljša miselno zvezo in 
razgiblje duševno energijo.

Na ta način zelo ugodno vpliva 
na organizem in ustvarja splošno 
dobro razpoloženje, poveča voljo 
do dela.

Vendar pa lahko iste količine 
kofeina povzročijo pri veliko lju
deh čisto drugačne spremembe, 
telesni nemir, znojenje, pospeše
no bitje srca itd.

Največje delovanje kofeina je 
po 15 minutah po zaužitju. Hitro 
vsrkavanje nastopa zaradi dobe 
topnosti kofeina v maščobah. V 
organizmu se kofein razgradi v 
5—6 urah.

Normalna uporaba kofeina v 
majhnih dozah sicer ne škoduje 
zdravju. Večje količine pa lahko 
povzročijo pojave močne vzne
mirjenosti, vrtoglavico in močnej
še znojenje.

V pogledu mišičnih funkcij iz
gloda, da draženje s kofeinom 
nima kakega posebnega vpliva,

V nogometni tekmi so se srečali »ta stari« levega in desnega brega 
Ljubljanice. 58-letni Kori in 48-letni Ivan sta mesto limone vzela 
kar tekoče poživilo. Zanimivo, da za nastop nobeden ni zahteval niti 

enega milijona. V sredini vratar Franci

Rezalec papirja Jože Luzar je 
dobro nameril

bajanje energije okoli 7 kg/kal na 
1 g alkohola. Vendar te kalorije 
ne morejo vplivati za mišično 
delo. Alkohol namreč preprečuje 
zgorevanje sladkorja v mišicah.

V začetku alkohol malo pobolj
ša razpoloženje za delo, vendar 
hitro zatem delovni učinek pade. 
Alkohol odklanja utrujenost in 
olajša gibalne funkcije, poslabša 
pa čutne in razumske procese v 
centralnem živčnem sistemu.

Poživila
Poživila ne moremo smatrati za 

»dajalce moči« ali »energetske iz
vore moči.« V njih vidimo sred
stva, ki odklanjajo utrujenost. 
Taka sredstva lahko delovni uči
nek povečajo, ne pa delovne spo
sobnosti. Pripravljenost za delo 
lahko razdelimo na telesno, fizio
loško sestavino, ki je odvisna od 
vsakdanjega stanja in vključeva
nja v delo in na umsko-psihično, 
psihološko sestavino, ki jo običaj
no označimo kot voljo za delo. 
Poživila lahko vplivajo na eno 
ali drugo sestavino ali pa na obe 
skupaj. Med zelo znana poživila 
prištevamo kofein.

Odkar je kava glavna droga, 
ki vsebuje kofein, in se je pred 
400 leti razširila iz Afrike in po
zneje iz Amerike v Evropo, pred
stavlja poživilo in zaradi svojega 
prijetnega okusa priljubljeno uži- 
valno sredstvo. Kofein je v kavi 
(Colfea arabica 0,7 — 2,2 °/o po
prečno 1,1 — 1,2 °/o), v listih čaja 
(Camelia thea 2.5 "/o, poprečno 
3,5—4°/(>), v orehih (Cola nitida 
ca. 2,3°/»).

Običajna količina kofeina, ki je 
v eni skodelici kave znaša med 
0,05—0,1 g (močna kava). Količina 
0.1 g je običajna medicinska doza. 
Kofein je prijetno dražilno sred
stvo. Deluje na organizem tudi v

športniki se kave raje izogibajo 
zaradi povečanja obremenitve 
srca.

Delovanje čaja je manj razis
kano; vendar lahko rečemo, da 
delovanje ni slabše od kave, ker 
oba vsebujeta približno enake 
množine kofeina. Razlike obstaja
jo samo v različni vsebini raznih 
eteričnih olj. Stimulirajoče delo
vanje kofeina v medicini izkori
ščamo v obliki raznih olajševal
nih sredstev proti bolečinam.

Omejili se bomo samo na naj- 
bol jrazširjena poživila in tako 
ne moremo prezreti nikotina. 
Vnašanje nikotina v telo pride 
izključno v poštev samo v obliki 
kajenja. Na pogosto postavljeno 
vprašanje ali je nikotin dražilno 
sredstvo ali opojno, lahko reče
mo, da je oboje. Glede na to, kaj 
je nekomu potrebno. Tisti, ki so 
živčno razdraženi, kadijo eno 
cigareto za drugo, da bi zmanjšali 
svoj notranji nemir. Nasprotno pa 
tisti, ki so utrujeni, kadijo poča
si, se čisto predajo uživanju, da 
bi tako zmanjšali oz. prebrodili 
občutek utrujenosti. Te amfoter- 
ne lastnosti nikotina v mnogočem 
pojasnijo njegovo razširjenost in 
popularnost uživanja. Nikotin de
luje v glavnem na del živčevja, 
ki deluje neodvisno od naše volje 
in na samoupravne točke živčne
ga sistema, v katerih pride do 
določene napetosti. Razen tega 
ima nikotin še nepojasnjen ana- 
leptičen učinek, kar povzroča 
dobro razpoloženje. Nikotin lahko 
poveča voljo do dela, z druge 
strani pa ved.no slabi delovanje 
mišic. Po večjem uživanju niko
tina se delovni učinek zmanjša. 
Preveliko uživanje nikotina (kot 
posledica veliko kajenja) se po
sebno škodljivo odraža pri šofer
jih, ker stalno povečanje ogljiko
vega monoksida v organizmu 
povzroči hitrejšo utrujenost.

Frijavljencev za nakup stanovanja v novem 36-stanovanjskem bloku 
je več kot stanovanj. Zlasti tisti, ki so kandidirali, si ogledujejo raz

stavljene načrte

Glede na raziskovanje, pa po 
malih količinah nastopa jasno po
večanje umskih sposobnosti. Vtis 
da tobak poživi mozeg, se objasni 
s tem, da uživanje nikotina za
časno zmanjša utrujenost, lakoto, 
in druga neugodna počutja.

Kadar govorimo o škodljivem 
delovanju nikotina, ni treba po
sebno naglasiti, da je veliko več 
raka na pljučih pri kadilcih kot 
pri nekadilcih.

V zaostalih deželah uporabljajo 
še druga poživljajoča sredstva, 
tako npr. strihnin, kinin na An
glosaškem. Posebno pozornost za
služijo hormoni in vitamini. Tako 
so odlične rezultate dosegli s pre
parati skorje nadledvične žleze 
(kontizom, kortenil). 2e po neko
liko injekcijah odklanjajo obču
tek delovne nesposobnosti, mrtvi
la in povzročajo vti-s odlične te
lesne in duševne svežine.

Drugače je z vitamini, ki jih na 
splošno smatrajo, da so manj in
diferentni. Glede na povečanje 
delovnega učinka pridejo v po
štev vitamini BI, B2, C in D. 
Danes vemo, da pravilna sestava 
hrane vsebuje dovolj vseh vita
minov in zaradi tega ne more 
priti do pomanjkanja vitaminov 
v organizmu. V tem primeru tudi 
dodajanje vitaminov ne poveča 
delovnega učinka. To se posebno 
nanaša na vitamine skupine B, s 
katerimi poboljšamo delovni uči
nek le, če je organizem ni imel 
dovolj. Nekoliko drugače je z vi
taminom C. Z utrujenostjo se iz
gubi več askorbinske kisline. Z 
dodajanjem C vitamina se poveča 
delovna sposobnost, kar tolma
čimo z ugodnim delovanjem as
korbinske kisline na tvorbo zalog 
živalskega škroba v telesu.

V kombinaciji z vitaminom B- 
kompleksom in grozdnim sladr 
kor jem »vitamultin« vitamin C 
znatno zmanjša pojave psihične 
in telesne utrujenosti in to brez 
škodljivih posledic, tudi po dol
goročnem uživanju.

V pogledu staranja in prepre
čevanja le-tega, pa lahko rečemo, 
da se vsestransko uporabljajo po
sebni vitamini A, C, in E. Tako 
so na Geriatrijskem inštitutu v 
Bukarešti ugotovili pri 50 °/o sta
rejših osebah, ki so jih zdravili 
z vitaminom E, boljšo kondicijo, 
povečanje delovne sposobnosti in 
tudi ugodne učinke na degenera
tivne procese v sklepih, srčnem 
in ožilnem sistemu.

V naslednjem naj samo še na 
kratko omenimo nekatera sred
stva, ki se uporabljajo za pobolj- 
šanje delovne sposobnosti, zmanj
šanje nevroze in psihične ter te
lesne utrujenosti. To so meproba- 
mat, ataraks, železo, arzen, grozd
ni sladkor, lecitin, holesterin, 
adremalin itd. Lahko torej reče
mo, da obstaja skupina zelo učin
kovitih kemijsko-farmacevtskih 
sredstev, ki lahko zmanjšajo po
puščanje delovnega učinka. Ven
dar pa vsa predstavljajo več ali 
manj umetna sredstva, ki jih 
človek uporablja zato, da bi re
zerve, ki niso dostopne njegovi 
volji, ker so kontrolirane z avto
nomnim živčnim sistemom, izko
ristil v svoj prid.

Uporabo poživil lahko opravi
čimo, kadar je potrebno, da pre
brodimo posebna pereča stanja. 
Drugače pa je boljše za obdrža- 
nje stalne odpornosti in sposob
nosti za delo, da si stojita delo in 
odmor v stalnem ravnotežju, da 
telo premagamo (športno udej
stvovanje), da se pravilno hrani
mo in se z dovolj spanja dobro 
odpočijemo.

Zdrav način življenja na delu 
in izven dela bo ohranil organi
zem, da bo močan in sposoben za 
delo, če delo poteka v zadovolji
vih higienskih in tehničnih po
gojih.

Po referatu dr. Štambuka 
priredila in prevedla 

ing. Majda Žemva

Krožniki iz celuloze
VEVČE, APRILA — Firma Ke- 

yes Noeway A/S proizvaja po li
cenci neke ameriške firme prvič 
v Evropi krožnike za enkratno 
uporabo. Proizvodnja šteje dnevr 
no 100.000 krožnikov in je dose
žena na štirih za to prirejenih 
strojih. Vsega skupaj je tu zapo
slenih 50 ljudi. Po istem postop
ku izdelujejo tudi pladnje za me
so, sadje in zelenjavo.

Kot surovina jim služi beljena 
sulfatna celuloza iz breze. Doda
jajo še nekatere kemikalije, ki 
dajejo krožnikom trdnost in glad
ko površino.

Stroji producirajo krožnike s 
pomočjo vakuuma, sušijo pa jih 
ob visoki temperaturi električne
ga izvora. Podobno tovarno so 
zgradili Američani tudi na Sici-

KADROVSKA SLUŽBA POROČA v,
IZ OBRATA VEVČE 4

MAREC 1968
Prišli:
Franc Prah, II. pomočnik 
Edvard Smrekar, strugar VI 
Suljo D e v e d ž i č , gladilec

Odšli :
Tehvid G r o š i č , samovoljno za

pustil delo
Franc Nemec, sporazumno 
Mitja Predalič, odšel v JLA

Poročili so se:
Zlatko Rodič s Cernčec Sabino 
Janez Hribar, dipl. ing. s Kru- 

šič Ingeborg, dr. med. stomatol.

Čestitamo!

Rodili so se:
Marjanu Cukjatiju, sin Mar- 

jan-Tomaž
Martini Glavan, sin Jože
Martinu Marklju, sin Robert
Maksu Arbitru, sin Gregor
Ivanu in Frančiški Vidrgar, sin 

Aleš
Antonu Ž u s t u , sin Anton

Čestitamo!

V zadnjih treh mesecih je vložilo 
prošnje za sprejem v delovno raz
merje naslednje število prosilcev; z 
naslednjo šolsko izobrazbo:

srednja šola ......................... 4 prosilci
poklicna šola........................14 prosilcev
popolno osnovna šola . 9 prosilcev
nepopolna osnovna šola 13 prosilcev
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Rešitve prvomajske križan
ke pošljite v uredništvo »Na
šega dela« najpozneje do 10. 
maja 1968.

Prva nagrada 5000 S din; 
druga nagrada 3000 S din; 
tri nagrade po 1000 S din.

.o; Prvomajska 
nagradna križanka


